
KONSULTACJE SPOŁECZNE W SPRAWIE OPRACOWANIA LSR  

– LGD „Dorzecze Wisły” 

21–22.07.2022 r.  

1. Oleśnica 21.07.2022 r., godz. 9.00–10.30 

Miejsce: UMiG w Oleśnicy 

Uczestnicy:  10 osób 

2. Łubnice 21.07.2022 r., godz. 11.30–13.00 

Miejsce: UG w Łubnicach 

Uczestnicy:  11 osób 

3. Rytwiany 21.07.2022 r., godz. 14.00–15.30 

Miejsce: UG w Rytwianach 

Uczestnicy:  11 osób 

4. Osiek 22.07.2022 r., godz. 11.30–13.00 

Miejsce: MGOK w Osieku 

Uczestnicy:  4  osoby 

5. Połaniec, 22.07.2022 r., godz. 14.00–15.30 

Miejsce: UMiG w Połańcu 

Uczestnicy:  9 osób 

 

  



Na wszystkich spotkaniach obecni byli przedstawiciele Biura LGD Dorzecze Wisły. Spotkania 

poprowadził ekspert zewnętrzny – Pan Paweł Walczyszyn (InicjatywaLokalna.pl), rozpoczynając od 

przedstawienia planu spotkania. Uczestnicy dowiedzieli się z prezentacji jakie są główne cechy 

podejścia LEADER i funkcjonowania LGD oraz poznali zasady i cel opracowania i wdrażania LSR. Częścią 

spotkań była dyskusja mająca za zadanie inwentaryzację obszaru – określenie potrzeb, zasobów, 

potencjałów. Omówione zostały wyniki Diagnozy obszaru, przeprowadzonej na bazie danych 

statystycznych. Podjętą próbę wypracowania wstępnych założeń i celów LSR. 

Na pytanie o to gdzie mieszkańcy wydają pieniądze w większości miejsc padła odpowiedź: 

w miejscu zamieszkania, w najbliższym ośrodku miejskim (Kielce, Mielec), w Internecie. Nakłoniło to 

uczestników do dyskusji o  znaczeniu pieniądza w obiegu lokalnym oraz znaczeniu dostępu do wysokiej 

jakości Internetu oraz umiejętności cyfrowych do możliwości rozwoju przedsiębiorczości i wzrostu 

poziomu jakości życia w danym miejscu.  

W spotkaniu w Oleśnicy wzięło udział 10 osób. Na pytanie dotyczące największych problemów 

na obszarze  jakie zauważają mieszkańcy gminy, uczestnicy wskazali: „brak przedsiębiorców – jest dużo 

firm budowlanych, np. w jednym domu 3 firmy (ojciec i synowie), ale poza tym brak przedsiębiorczości. 

Dziewczyny wyjeżdżają na studia i najczęściej nie wracają, chłopcy zostają na miejscu i idą w ślady 

ojców. Często nie pracują na miejscu – żony zajmują się domem, są na utrzymaniu mężów. Kobiety 

najczęściej nie pracują, nie mają też zapewnionych form aktywności”, „Oleśniczanin Oleśniczaninowi 

nie da zarobić”, „Jest słaba komunikacja z innymi obszarami”, „Wśród mieszkańców sceptycyzm i brak 

aktywności – po co coś robić, skoro i tak się nie uda”, „pomimo rolniczego kiedyś charakteru gminy, 

teraz rolników praktycznie nie ma”.  

W Oleśnicy powstanie ponad 200 ha farm fotowoltaicznych co jest pewnym wyróżnikiem tego miejsca..  

Wnioski z dyskusji w Oleśnicy: 

- trzeba pracować nad ludźmi, wzbudzać poczucie tożsamości lokalnej, 

- jest kompleks wiejskości, brakuje poczucia „mieszczaństwa”, 

- wśród mieszkańców panuje marazm, należy aktywizować społeczność, szczególnie kobiety. 

Wstępny wybór obszarów: 1 – przedsiębiorczość, 5 – koncepcja inteligentnej wsi, 7 – kształtowanie 

Liderów lokalnych 

 Następne spotkanie w dniu 21 lipca 2022 r. odbyło się w Łubnicach, a udział w nim wzięło 

11 osób. W spotkaniu zaakcentowano potencjały gminy, np. „w Beszowej kościół zabytkowy – był tu 

Ks. Kordecki, dawniej był tu Zakon Zamknięty Paulinów, potem kościół, ale Kordecki odchodząc do 

Częstochowy zabrał ze sobą wiele dóbr”. W Łubnicach „głównie rolnictwo”, „powstaje Centrum 

Informacji Turystycznej i zagospodarowanie ruin po Pałacu wraz z ogrodem, alejkami – rewitalizacja 

parku”, „jeśli Smart Village i jeśli Łubnice to wykorzystać ten obszar, stworzyć spójnie oznakowane 

centrum, spójne elementy architektury, miniatury związane z historią Pałacu”. Społeczeństwo 

w gminie starzeje się – wskaźniki obciążenia demograficznego są wyższe od średniej dla LGD, 

województwa i kraju.  

 Na spotkanie w Rytwianach przybyło 11 osób. Statystycznie Rytwiany nieco się odróżniają od 

pozostałych gmin LGD, przybywa ludzi, buduje się sporo domów (ale na WZ), jest więcej podmiotów 

gospodarczych i dużo organizacji pozarządowych. „Rytwiany potrzebują nieco innego podejścia”. 

 W spotkaniu w Osieku wzięły udział  4 osoby. Gmina ma najbardziej ujemny przyrost naturalny 

w stosunku do pozostałych gmin LGD i kraju. Jest tu bardzo słaba przedsiębiorczość wśród 

mieszkańców. Stan finansów publicznych również jest słaby. Mieszkańcy zauważają potrzebę 



remontu/zmiany siedziby MGGOK – obecna jest w złym stanie i zapewnia możliwości rozwoju oferty 

kulturalnej. 

 Podczas spotkania w Połańcu, w którym wzięło udział 9 osób, wskazano na następujące 

problemy:  

- „nie ma gdzie spać, jeść, pić” – brak bazy noclegowej i gastronomicznej; 

- most niekoniecznie pomógł – „pieniążki wyjeżdżają a nie przyjeżdżają”. Choć są mieszkańcy, którzy 

mają inne zdanie – cieszą się że mają dobry dojazd do Mielca;  

- brak przedsiębiorców; 

- przydał by się rozwój niekonwencjonalnych źródeł energii ale to są decyzję centralne, a krajowe plany 

obecnie nie uwzględniają Połańca; 

- elektrownia „zabiła postawy przedsiębiorczości”. 

 


